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ҚАЗАҚСТАН
ТЕМIРЖОЛШЫСЫ

Форум

НА СЕГОДНЯ МОЩНОСТИ 
МОРСКИХ ПОРТОВ АКТАУ И 
КУРЫК РАСШИРЕНЫ НА 

С 1 МАЯ ПО 31 ОКТЯБРЯ 
2023 ГОДА ПЕРЕВЕЗЕНО 
ПО РЕСПУБЛИКЕ 
ЖЕЛЕЗНОДОРОЖНЫМ 
ТРАНСПОРТОМ 

КАМЕННОГО УГЛЯ. 

ЗА 26 ДНЕЙ ОКТЯБРЯ 
2023 ГОДА  ПОГРУЖЕНО 

БЕНЗИНА И ДИЗЕЛЬНОГО 
ТОПЛИВА.

ЦИФРЫ ГОВОРЯТ:

616,8

21 МЛН ТОНН.

Жәнібек ТАЙЖАНОВ,
«Жолаушылар тасымалы» АҚ 

бас директоры:

БІРІКТІРІЛГЕН ТАСЫ-
МАЛДАУ ЖОЛАУШЫ-
ЛАРҒА ӘРТҮРЛІ КӨЛІК 
ТҮРЛЕРІ АРАСЫН-
ДАҒЫ ОПЦИЯЛАР МЕН 
ЫҢҒАЙЛЫ НҰСҚАЛАР-
ДЫ ТАҢДАУДА ІЗДЕУ 
УАҚЫТЫН ҚЫСҚАР-
ТАДЫ. БҰЛ ҚЫЗМЕТ 
ЖОЛАУШЫҒА БІР 
БАҒДАР ШЕҢБЕРІН-
ДЕ «ЕСІКТЕН ЕСІККЕ 
ДЕЙІН» ҚАҒИДАТЫ 
БОЙЫНША ТЕМІРЖОЛ 
КӨЛІГІМЕН ЖӘНЕ 
АВТОБУСПЕН ДЕ ҚА-
ТЫНАУҒА МҮМКІНДІК 
БЕРЕДІ. 

35 МЛН ТОНН

Экономиканың маңызды сектор-
ларындағы қызметкерлер саны бой-
ынша 80-нен астам қазақстандық ірі 
компаниялар арасында  «ҚТЖ» ҰК» 
АҚ 2023 жылғы тартымды жұмыс 
берушілердің салалық рейтингінде 
үздік үштікке кірді. Алдыңғы жыл-
дары компания 6-орыннан көрінсе, 
бұл жолы 3-ші орында тұр. 

31 қазанда Аncor стаффингтік компа-
ниясы өткізетін «Тhe Talentist» жұмыс 
беруші брендінің тартымдылығын 
жыл сайынғы зерттеу қорытындысы 
шығарылды, ол кәсіби рекрутинг бой-
ынша әлемдегі топ-50 компанияның 
тізіміне кіреді. Бұл зерттеу жұмыс 
беруші ретінде белгілі бір қазақстан-
дық компанияның тартымдылығын 
және жұмыспен қамтуға қатысты 
адамдардың қалауы тұрғысынан ең-
бек нарығының трендтерін айқындау 
мақсатында жүргізіледі.

Бүгінде республика халқының шама-
мен бір пайызы теміржол магистралін-
де еңбек етеді. Еліміздің ең ірі және 
сенімді жұмыс берушісі 110 мыңнан 
астам адамға жұмыс беріп келеді. 
ҚТЖ-да жұмыскерлердің әл-ауқаты 
мен табысын арттыру мәселелеріне 
ерекше назар аударылады. Соңғы үш 
жылда компания еңбек жағдайларын 
жақсартуға және қызметкерлердің                                                                                 
әл-ауқатын арттыруға көп күш жұмса-
ды. Компания медициналық сақтанды-
ру, жәрдемақылар мен материалдық 
көмек төлеу және т.б. сияқты әлеу-
меттік қорғаудың жоғары деңгейін 
қамтамасыз етіп отыр.

Ұлан ОРАЗ

ҮЗДІК 
ҮШТІККЕ  ЕНДІ

Международным компаниям пре-
зентованы перспективы транспортно-                                                              
логистического потенциала Казахстана.

Министр транспорта РК Марат                            
Карабаев провел онлайн-встречу с 
крупными транспортно-логистически-
ми компаниями зарубежных стран по 
вопросам сотрудничества и инвестиций 
в инфраструктурные проекты Казахста-
на. Во встрече участвовали более 100 
иностранных предприятий.

Глава ведомства ознакомил компании с 
текущей ситуацией в транспортной отрас-
ли республики, а также с перспективами 
развития транспортно-логистического 
потенциала Казахстана.

Министр отметил, что за последние 
10 лет в транспортно-логистическую 
инфраструктуру страны инвестировано 
порядка 30 миллиардов долларов. В ре-
зультате построено 2,5 тысячи километров 
новых железных дорог, на 21 миллион 
тонн расширены мощности морских 
портов Актау и Курык. При этом каждый 
вложенный доллар по итогам 2022 года 
принес 4,8, а производительность труда 
на одного занятого в отрасли составила 
21 230 долларов.

По информации главы ведомства, 
в настоящий момент основу транс-
портно-логистического потенциала 
Казахстана составляют 16 тысяч ки-
лометров железных дорог, связанных 
с основными торговыми маршрутами 
Евразийского континента.

– В 2022 году общий объем транзита 
через территорию республики достиг 
23,2 миллиона тонн грузов, что на 10% 
больше, чем в 2021 году. Наибольший 
рост показал ТМТМ. В результате при-
нимаемых мер по устранению «узких 
мест» время прохождения грузов по 
Среднему коридору к концу 2023 года 
уменьшится в три раза – с 38-53 дней до 
14-18 дней, в том числе по территории 
Казахстана – с 12 до 5 дней. Мы активно 
работаем над ускорением роста со всеми 
участниками маршрута, – сказал Марат 
Карабаев.

Также он добавил, что для развития 
транзитного потенциала ведется и за-
планировано строительство 1,3 тысячи 
километров железнодорожных путей, 
третьего железнодорожного перехода и 
нового Сухого порта на границе с КНР, 
«контейнерного хаба» в порту Актау, 
многофункционального терминала 
«Саржа», увеличение торгового флота 
на Каспии и другие.

Алинур КУДАЙБЕРГЕНУЛЫ

ТЫС. 
ТОНН

В состав казахстанской делегации 
вошли представители Министерства 
транспорта РК, АО «НК «ҚТЖ», 
Союза транспортников Казахстана 
«KAZLOGISTICS» и другие.

На церемонии открытия форума 
с приветственной речью выступил 
министр транспорта Узбекистана 
Илхом Махкамов. Он рассказал о 
реформах и проектах, реализуемых 
в транспортной сфере страны.

Вице-министр транспорта Ка-

захстана Талгат Ластаев обозначил 
важное историческое, экономиче-
ское и культурное значение ШОС, 
выступая на панельной сессии 
«Потенциал стран в развитии транс-
портно-логистической сферы на 
пространстве ШОС».

Он рассказал о перспективных 
шагах, закрепленных в Концепции 
развития транспортно-логисти-
ческого потенциала Республики 
Казахстан до 2030 года. При этом 
особое внимание в докладе уделено 
Транскаспийскому международному 
транспортному маршруту (ТМТМ).

– В то время как транспорт стано-
вится все более мультимодальным 
и появляются новые возможности 
для улучшения существующих и 
развития новых евроазиатских 
транспортных сетей, мультимодаль-
ное транспортное сообщение Восток 
– Запад может сыграть важную роль 
в будущем. Наша страна является 
ключевым звеном, соединяющим 
Европу и Восточную Азию, а также 
важным регионом для инициатив 
Китая «Один пояс, один путь» и 
Европы Global Gateway, – отметил 
Талгат Ластаев.

ИНТЕГРАЦИЯ  ТРАНСПОРТНОЙ 
ИНФРАСТРУКТУРЫ  ШОС

Первый транспортный форум Шанхайской организации сотрудни-
чества проходит в городе Ташкенте (Узбекистан). Форум стал уни-
кальной площадкой, объединившей в одном месте представителей 
отраслевых министерств стран ШОС и руководителей 60 крупных 
компаний из 15 стран. 

Жаслан РАХИМОВ,
Ташкент

ЗАКРЕПЛЯЯ 
ПОЗИЦИИ 

Ұйымдастырушылардың айтуынша, 
бағдарлама кәсіптік құзыреттерді дамыту 
арқылы өнеркәсіптік қауіпсіздік деңгейін 
арттыруға, кәсіби қоғамдастық құруға, 
Компанияның негізгі кәсіптерінің бірі жол 
қозғалысы қауіпсіздігі аудиторларының 
жеке және командалық тиімділігін арт-
тыруға бағытталған.

– Біздің көліктік-логистикалық холдинг 
құрудағы стратегиялық мақсаттарымыз 
кадрларды оқыту мен дамытуға ерекше 

көңіл бөлуді талап етеді. Біздің қызмет-
керлер – осы өршіл бастамада табысқа 
жетуге мүмкіндік беретін негізгі ресурс. 
Ал стратегиялық мақсаттарымыздың бірі 
– пойыздар қозғалысының қауіпсіздігіне 
кепілдік беру – бұл темір жолды пайдала-
нудың, жолаушылар мен жүктерді тасы-
малдаудың негізгі шарты. Өнеркәсіптік 
қауіпсіздік деңгейін арттыру құралдарының 
бірі кәсіби құзыреттіліктерді дамыту, жеке 
және ұжымдық тиімділікті жақсарту, жол 
қозғалысы қауіпсіздігін бұзудың алдын алу 
және оның жаңа тәсілдерін зерделеу болып 
табылады. Қозғалыс қауіпсіздігі ревизоры 

жұмысының қажетті шарттары – тәртіп, 
зейінділік, қырағылық, сөйлесулердегі 
анықтық, келісімділік және тапсырылған 
жұмысқа үлкен жауапкершілікті сезіну. 
Осы оқыту бағдарламасының арқасында 
сіздер кәсіби ревизорлар қауымдастығын 
құрып, онда озық тәжірибелермен алмасып, 
бизнес-тәсілдеріңізді талқылап, жетілдіресіз, 
өндірістік шаруалармен бөлісіп, теміржол 
көлігіндегі осы маңызды кәсіптің мәрте-
бесін көтересіз деген сенімдемін, – деген 
Серік Кеулімжаев оқыту бағдарламасына 
қатысушыларға сәттілік тіледі.

(Жалғасы 2-бетте)

ДАҒДЫЛАРДЫ  ДАМЫТУДЫҢ  ЖАҢА  ҮЛГІСІ
Сәрсенбі күні «Қазақстан темір жолы» ҰК» АҚ қызметкерлерін оқыту және дамыту орталығын-
да қозғалыс қауіпсіздігі ревизорларына арналған «Қауіпсіздік сақшылары» корпоративтік 
бағдарламасы іске қосылды. Шараның ашылу салтанатына «ҚТЖ» ҰК» АҚ Аппарат жетекшісі 
Серік Кеулімжаев, Қозғалыс қауіпсіздігі департаментінің директоры Марат Шакенов, Бас инже-
нер-техникалық саясат департаментінің директоры Батыр Котырев, Адами ресурстарды басқару 
департаментінің директоры Сауле Истлеева қатысты. 

Сұлугүл БАКЕСОВА,
Астана

Во время встречи обсуждены вопросы сотрудни-
чества АО «НК «ҚТЖ» и Народного правительства 
города Сианя (КНР). 

В частности, обсуждены текущий статус стро-
ительства грузового терминала в городе Сиане; 
обеспечение загрузки на маршрутах и стимулиро-
вание железнодорожных контейнерных перевозок, 
а также реализация проекта по строительству 
складского логистического терминала в Алматы 
и другое.

В рамках встречи состоялось подписание ме-
морандума о стратегическом сотрудничестве 
между AO «KTZ Express» и Xian Free Trade Port 
Construction and Operation Co.,Ltd.

Генеральный директор Xian Free Trade Port 
Construction and Operation Co.,Lid, Юань Сяо-

цзюнь отметил, что реализация совместного 
транспортно-логистического сотрудничества 
принесет значительный экономический эффект 
как Казахстану, так и Китаю. 

Напомним, 27 октября 2023 года дан старт реа-
лизации проекта по строительству логистического 
терминала и созданию современной платформы 
транспортно-логистических услуг и электронной 
коммерции в Алматы. Этот проект реализуется 
ҚТЖ совместно с Сухим портом Сианя. Новый 
терминал будет создан на базе грузового терми-
нала дочерней организации АО «НК «ҚТЖ» – АО 
«Кедентранссервис».

Реализация проекта направлена на расшире-
ние возможностей инфраструктуры грузового 
терминала, что в дальнейшем позволит хранить 

и обрабатывать значительные объемы грузов на 
складах временного хранения, увеличить время 
обработки грузов, которое напрямую влияет 
на своевременность доставки товаров, а также 
удовлетворить потребности рынка, в особенности 
электронной коммерции.

Кроме того, развитие терминальных и складских 
возможностей позволит успешно консолидировать 
грузы практически из всех регионов КНР в режиме 
импортного хаба для грузополучателей Алматы 
и Алматинской области. Реализация проекта 
придаст дополнительный импульс расширению 
транзитно-транспортного потенциала страны и 
укреплению торгово-экономических отношений 
Казахстана и Китая.

Фото Александра ЖАБЧУКА

ПОДПИСАН  СТРАТЕГИЧЕСКИЙ  ДОКУМЕНТ 
Казахстан и Китай 
все теснее укре-
пляют сотруд-
ничество. Так, в 
Астане состоялась 
встреча руковод-
ства АО «НК «ҚТЖ» 
с Секретарем парт-
кома КПК города 
Сианя.

Асель ШАЙХЫНОВА,
Астана

Также он добавил, что Казахстан 
прорабатывает вопросы взаи-
мовыгодного сотрудничества со 
странами Юго-Восточной Азии 
в части увеличения транзита то-
варов на европейские рынки и в 
Центральную Азию через терминал 
в морском порту Ляньюньган, 
провинции Цзянсу, КНР. 

В ходе панельных сессий участ-
ники обсудили вопросы развития 
транспортной инфраструктуры 
в построении и использовании 
транзитных коридоров на про-
странстве ШОС. 

Помимо официальной программы 
в рамках форума прошел ряд дву-
сторонних встреч и переговоров с 
участием руководства отраслевых 
министерств. Так, руководитель 
казахстанской делегации Талгат 
Ластаев принял участие в подпи-
сании Меморандума о взаимопо-
нимании о создании и развитии 
международного транспортного 
коридора Беларусь – Россия –                                                                                    
Казахстан – Узбекистан – Афга-
нистан – Пакистан. Второй мемо-
рандум о транспортном коридоре 
Россия – Каспийское море – Туркме-
нистан – Узбекистан – Кыргызстан 
был подписан между Россией, 
Кыргызстаном и Узбекистаном. 

Кроме того, в эти дни в Таш-
кенте проходят такие ключевые                            
мероприятия для транспортного 
сообщества, как 12-я встреча мини-
стров транспорта Организации эко-
номического сотрудничества, ави-
ационный форум Aviation&Logistics 
Forum 2023, выставка TransLogistica 
Uzbekistan 2023. 

Фото предоставлено 
Министерством транспорта РУ 

МЫ ХОТИМ ПОСТРОИТЬ В АЛМАТЫ СОВРЕМЕННЫЙ ТРАНСПОРТНО-ЛОГИСТИЧЕСКИЙ ЦЕНТР, КОТОРЫЙ БУДЕТ 
СООТВЕТСТВОВАТЬ ВСЕМ ПОСЛЕДНИМ ВЫЗОВАМ. ОН БУДЕТ ОБСЛУЖИВАТЬ КАК ЖЕЛЕЗНОДОРОЖНЫЙ, ТАК И ДРУГИЕ 
ВИДЫ ТРАНСПОРТА. ЗДЕСЬ БУДУТ ОКАЗЫВАТЬСЯ ВСЕ УСЛУГИ: ХРАНЕНИЕ, ПЕРЕВАЛКА И МНОГОЕ ДРУГОЕ.
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ӨНДІРІС

Абай ЕРТІС,
Семей

БАЙҚАУ

Қосұйым МҰҚАШЕВ,
Атырау

ҚТЖ АКТИВТЕРІ 
ҚАЙТАРЫЛУДА

    

 Жоспардан тыс техникалық сабақтарға станциялар-
дың, локомотив пайдалану мен вагон деполарының 
19,5 мыңнан астам қызметкері қатысты. Іс-шаралар 
ҚТЖ мен ҚР ТЖМ іс-қимылдарының, күштері мен 
құралдарының тиімділігі мен үйлесімділігін арттыруға 
бағытталған. 1,1 мыңнан астам пойыз құрастырушы-
лар  практикалық сабақта қауіпті жүктер тиелген 
вагондармен маневрлік жұмыс жүргізу кезінде сақтық 
шараларын зерделеді.

ТӨТЕНШЕ  ЖАҒДАЙҒА 
ДАЙЫНДЫҚ   

Райхан РАХМЕТОВА,
Астана

Тексеру комиссиясының төраға-
сы, Атырау жүк тасымалы бөлім-
шесінің директоры  Аслан Базарға-
лиевтің атап өткеніндей, өткен 
9 айда Атырау жүк тасымалы 
бөлімшесі бойынша өндірістік 
жарақат алудың 2 жағдайы орын 
алған: бірінде жұмысшының аяғы 
тайып құласа, екіншісінде ит қап- 
қан. Жалпы алғанда, қозғалыс 
қауіпсіздігі, еңбек қорғау және 
қауіпсіздік техникасы, техни-
калық құралдардың жағдайы, 
ғимараттардың абаттандырылуы, 
жұмысшылардың тәртібі – қа-
нағаттанарлық. Тексеріс кезінде 
бөлімше бойынша барлығы 336, 
магистральдық желі бойынша 1167 
кемшілік анықталған. Желілік дең-
гейдегі басшыларға кемшіліктерді 
шұғыл жою және алдағы уақытта 
болдырмауға тапсырма берілді. Бас 
инженер Бауыржан Картанның 
мәлім етуінше, тексеріс барысында 
станциялар, вагон, локомотив 
деполарының басшылары тара-
пынан қозғалыс қауіпсіздігін сақтау 

(Соңы. Басы 1-бетте)
Компанияның Бас ревизоры Марат Ша-

кеновтің пікірінше, қозғалыс қауіпсіздігі 
ревизоры темір жолдағы бақылаушы мен 
аудитор іспеттес. «Қозғалыс қауіпсіздігі 
ревизоры өте жауапты жұмыс. Бұл одан 
бақылау мен тексеру нәтижелері бойынша 
шешім қабылдауды, қозғалыс қауіпсіздігін 
бұзудың алдын алуды ұйымдастыруды және 
теміржолдағы қауіпсіздікті қамтамасыз ету 
бойынша жоспарланған түзету іс-шарала-
рының тиімділігін бағалауды талап етеді», 
– дейді ол.

Ал Компанияның бас инженері Батыр 
Котырев Матрица ТОТО (Today-Tomorrow) 
шеңберінде қайта құрастыру бойынша 
шеберлік сабағын өткізді. Онда ол өн-
дірістік қауіпсіздік, пойыздар қозғалысы 
қауіпсіздігінің сақталуы ең бірінші кезекте 
адам факторымен байланысты екенін «біз 
айсбергті оған соғылғанда ғана барып 
көреміз» деген Титаник синдромы мыса-
лымен қызғылықты етіп жеткізді. Орайы 
келгенде, бас инженерден бұл іс-шараның 
мақсат-міндеті туралы сұрадық.  

«ҚТЖ компаниясы бұған дейін бас инже-
нерлерге, нұсқаушы машинистерге арналған 
оқыту академиясын ұйымдастырды, енді 
кезек ревизорларға келіп отыр. Бұл оқыту 
академиясы қазіргі заман тілімен айтсақ, 
Компания қызметкерлерінің Soft skills, яғни 
«жұмсақ» дағдыларын дамытуға бағытталған. 
Дәстүрлі тілмен айтқанда,  біліктілікті арт-
тыру. Кәсіби дағдыларды уақыт талабына, 
заман ағымына қарай баптау немесе қайта 
орнату. Мәселен, мамандардың оқу орын-
дарында, өндірісте алғандары – бұл негізгі 
білім, негізгі дағдылар. Бұл оларда бар. Ал 
қазір әртүрлі факторлар әсерінен құбылып, 
өзгеріп жатқан мына заманда тез өзгеріс 

КҮЗГІ  СЫНАҚ   ҚОРЫТЫНДЫЛАНДЫ
Атырау жүк тасымалы бөлімшесінде  күзгі байқауды қорытынды-
лау жиыны өтті.  Инфрақұрылымның, жылжымалы құрамның,  
өндірістік-техникалық нысандардың жай-күйі, қауіпсіздік және 
еңбек қорғау жағдайы, жұмысшылардың кәсіби дайындығы, тағы 
басқа мәселелер сараланған жиынға барлық құрылымдық бөлім-
шелер, станция басшылары мен жауапты мамандар қатысты. 

ДАҒДЫЛАРДЫ   ДАМЫТУДЫҢ   ЖАҢА  ҮЛГІСІ

бойынша лауазымдық міндеттері 
жеткілікті деңгейде атқарылмайды. 
Қызметкерлердің білім деңгейі, 
стандартты емес жағдайлардағы 
іс-әрекетке дайындығы төмен, 
нормативті-техникалық құжатта-
малар дұрыс жүргізілмейді. Оның 
бәрі техникалық сабақтардың 
сапасына мән беру қажеттігін 
дәлелдейді. 

Қозғалыс шаруашылығы бой-
ынша қауіпсіздікті сақтауда 
басшылық тарапынан бақылау 
төмендігі байқалады. Норма-
тивті-техникалық құжаттамалар 
бойынша мамандардың білім 
деңгейі нашар, журналдар дұрыс 
толтырылмайды. Жалпы қай 
мекемеде де құжаттамаларды 
толтыруда үлкен кемшіліктер бар, 
осы олқылықты түзету керек. Кей 
станцияларда башмақтарды сақтау 
сапасы да сын көтермейді. Ганюш-
кино,  Атырау,   Ескене,   Сағыз 
станцияларында айлық кезінде 
жүк шаруашылығы қызметкер-
леріне арналған жоспардан тыс 
техникалық сабақтар жеткілікті 
өткізілмеген. Жүктердің салмағын 
өлшеуде, көлемі үлкен жүктерді 

тасымалдауда да кемшіліктер 
тіркелген.  

Вагон шаруашылығында 
қозғалыс қауіпсіздігін сақтауда 
да басшылардың жеке қатысу 
нормативтері жеткілікті дең-
гейде орындалмайды. Барлық 
жөндеу бөлімдерінде қосалқы 
бөлшектер жетіспейді. Депода 
пайдаланым жұмыстары бойынша 

жетекші-инженер лауазымының 
қажеттілігі туындайды. Жөндеу 
пункттерінде вагондардағы ақау- 
лар анықталмай жатады (10 
вагон пайланудан шығарылып, 
екі вагон қайта жөндеуге жі-
берілген). Техникалық сабақтар 
сапасына да көңіл бөлу қажет. 
Локомотив деполары бойынша да 
сондай жағдай: жеке норматив, 

жасау қажет. Тіпті, кейбір өзгерістерді бір 
жыл ішінде жасау керек. Мен жаңа қайта 
құрастыру академиясы бойынша шебер-
лік сабағын өткіздім. Онда компанияның 
өмірлік циклын мысалға алдым. Мысалы, 
1980 жылдары компаниялардың өмірлік 
циклы 75 жылды құрайтын. 1995-2000 
жылдар аралығында орта есеппен 15 жыл 
шамасын құрады. Ал 2020 жылдан қазіргі 
уақыт арасында 6 жылды құрайды. Егер 
компания өзгермесе, қайта құрастырыл-
маса, онда ол жоғалады. Оған мысалдар 
көп.Әлемдік танымал компаниялар Хамер, 
Кодак, Нокиа және тағы басқалары. Ал сол 
компаниялардың бұрынғы бәсекелестері 
Филиппс, Самсунг болса, өз брендін қайта 
құрастыру, бейімделу арқасында сақтап 
қалды. Олар біреудің өзгерткенін күткен 
жоқ, өздері іштен трансформация жүр-
гізді. Яғни трансформация – бұл түбегейлі, 
жүйелі түрде  ұзақ жүретін процесс. Қайта 
құрастыру – бұл ірі инвестицияны қажет 
қылмайтын қысқа мерзімді жүйелі процесс. 
Яғни мұнда көп жағдайда компания көш-
басшыларының, тұтас ұжымның қатысуы 
қажет етіледі», – деді ол. 

Ал өз кезегінде Компанияның Адами ресур-

старды басқару департаментінің директоры 
Сәуле Истлеева бұл модульдік бағдарлама 
ревизорлық аппарат қызметкерлерінің кәсіби 
құзыреттілік матрицасы негізінде олардың 
функционалдық құзыреттерін ескере отырып 
әзірленгенін және 100 қозғалыс қауіпсіздігі 
ревизорының (50 адамнан 2 ағын) кәсіби 
және жеке-іскерлік құзыреттерін дамытуды 
көздейтінін айтады. Оқыту бағдарламасы 
сыртқы және Компанияның ішкі жаттықты-
рушыларын тарта отырып, онлайн және 
офлайн форматтарда өтеді екен.  

техникалық білім, ТО-2 циклдық 
жұмыстар сапасының төмендігі 
(қайта жөндеуге 2 локомотив 
қайтарылған). Локомотив депо-
ларының басшылары мен орта 
буын, нұсқаушылар тарапынан 
өздеріне қарасты мәселелер бой-
ынша қажетті шешім алынбайды. 
Бөлімше бас ревизоры Жәнібек 
Көбеевтің баяндағанындай, ма-
шинист-нұсқаушылармен локо-
мотив бригадалары құрамымен 
тәрбиелік-алдын алу жұмыстары 
жеткілікті деңгейде жүргізілмейді, 
машинист жұмысын бақылау 
төмен, қозғалыс қауіпсіздігін 
сақтау бойынша кешенді ұй-
ымдастыру және техникалық 
шаралар жүзеге асырылмайды.

Атап айтқанда, жұмыс техно-
логиясын, қозғалыс қауіпсіздігін 
сақтау мақсатында ұйымдасты-
рушылық және техникалық ша-
ралар алу, цехтар мен учаскелерді 
тексеру, локомотивті жөндеу 
сапасын қадағалау, жылдамдықты 
реттеу лентасы мен кассетасы-
ның дұрыс көрсетуін тексеру, 
ТО-2 техникалық қызметінен 
кейін локомотивтердің жағдайын 
тексеру, т.б. мәселелер. «Қамқор 
Локомотив» мекемесінде қосалқы 
бөлшектер жетіспеушілігі әлі 
бар. Сервистік қызметтен кейін 
локомотивтер кепілді мерзімге 
жете алмай қалады. Еңбек қорғау 
бағытында станцияларда кеңсе 
жиһаздарын жаңарту қажет. 
Сондай-ақ станцияларда техно-
логиялық толаскез аяқталғаннан 
кейін жолдарды қалдықтардан 
тазартып отыру, өрт қауіпсіздігіне 
мән беру қажеттігі айтылды. 

Белгі беру және байланыс дис-

танцияларында 229 кемшілік 
анықталған. Негізінен СОБ 
құрылғысын күтіп-ұстауда тех-
нологиялық процесс кестесін 
дұрыс сақтамау байқалған. 

Станциялардағы рельс шынжыр- 
лары, бағыттамалы бұрмалар, 
аккумуляторлар жұмысын тек-
серу сапасы Атырау, Аққыстау, 
Ганюшкино, Теңдік, рзд. 496 км, 
рзд Таскескен, Ескене, рзд.469, 
Құлсары НГ, Опорная станция-
ларында төмен болған. Атырау, 
Ақжайық, Құлсары дистанцияла-
рында барлығы 575 дана апатты 
аккумуляторлар анықталған. 
Дистанцияларда техникалық 
құжаттамаларды толтыруды жіті 
қадағалап отыру қажет. СОБ-ты 
күтіп-ұстау және қысқа дайындық 
бойынша ең жақсы көрсеткіш 
Исатай, Афанасьево, Мұқыр, 
Жантерек, Мақат дөңесалды 
паркі, Толтыр станциялары мен 
рзд 463-те байқалған.

Жол шаруашылықтарында жеті 
жүзден астам кемшілік анықта-
лып, жолдардың сапасына сын 
айтылды және жол шеберлері 
мен жол бригадирлеріне жауап-
кершілікті арттырып, кемшілікті 
жою жүктелді. Электрмен қамту 
бойынша құрылғыларды техно-
логиялық процесс талаптарына 
сай жабдықтап отыру қажеттігі, 
дистанция басшылығы жұмысты 
жүйелі ұйымдастыруға күш салу 
қажеттігі ескертілді. 

Жиын соңында аталған жайттар 
саралана келе, күзгі байқауда 
белгілі болған кем-кетікті қал-
пына келтіру жөнінде шешімдер 
қабылданды. 

Суретті түсірген автор   

КӨМІР  ЖЕТКІЗУДЕ  КЕМШІЛІК  ЖОҚ
Биылғы 2023-2024 жылғы жылыту маусы-
мында халықты көмірмен толық қамтама-
сыз ету үшін мамыр мен қазан аралығында 
республикаішілік бағытта 35 млн тонна көмір 
тасымалданған. Бұл өткен жылдың сәйкес ке-
зеңімен салыстырғанда 237 мың тоннаға көп. 

Соның ішінде ЖЭО, яғни жылу 
электр орталықтарына 30,5 млн 
тонна көмір жеткізілген. Бұл да 
алдыңғы жылға қарағанда 876 
мың тоннаға артық. Ал комму-
налдық-тұрмыстық секторға 
4,5 млн тонна жеткізіліпті. Осы 
ретте теміржолшылардың жұмыс 
тобы қатты отынның қалай та-
сымалданып жатқанын тексеру 
үшін Астана станциясындағы 
кіреберіс жолдардағы көмір тиеу 
жұмыстарын тексерді.  

Мамыр айынан бүгінге дейін 
Астана қаласының халқы үшін 

ӘЛЕУМЕТТІК ЖҮК

320 мың тонна көмір жеткізілген, 
ал негізгі жоспардағы тұтыну 
көлемі 244 мың тоннаны құрайды. 
Тұйықтарда көмір қоры жеткілік-
ті екені анықталды, тиеу мен 

жеткізуде жұмыс бір қалыпты, 
халық арасында осындай кезде 
болатын дүрбелең байқалмайды.  

– Күніне біздің қоймадан 120-
130 көлікке көмір тиеп жіберіп 

отырмыз. Бүгінгі таңда бұл тұ- 
йыққа тәулігіне 5-8 вагон келеді. 
Жалпы 300 тонна көмір қорымыз 
бар. Шұбаркөл көміріне сұраныс 
көп. Астана бойынша біз сияқты 
тұйықтар көп. Теміржолмен 
байланысты ешқандай мәселе 
туындамады, – дейді теміржол 
бойындағы бір көмір қоймасы-
ның бастығы Ерлан Кашкенов.  

Бүгінгі таңда көмір тасымалы 
үшін «Қазтеміртранс» компа-
ниясының 19,7 мың ашық ва-
гоны жұмылдырылған, соның 
ішінде 10,3 мыңы энергетика-
лық көмірді тасымалдауға, 9,4 
мыңы коммуналдық-тұрмыстық 
көмірді жеткізуге қолданылу-
да. Сонымен бірге көмірдің 
қай тасымалы болса да тиеу 
жұмыстары күшейтілген және 
үздіксіз сипатта атқарылып отыр. 
Берілген өтінімдерге сәйкес жүк 
жөнелтушілерді жылжымалы 
құраммен дер кезінде қамтама-
сыз ету бойынша барлық тиісті 
шаралар қабылдануда. 
Суретті түсірген Сара САХЫНБЕК

Ұлан ОРАЗ,
Астана

ОҚУ-ЖАТТЫҒУ

ҚТЖ-да қауіпті жүктің ағуына 
байланысты төтенше жағдай-
дың теріс салдарын жою бой-
ынша оқу-жаттығулар өткізілді. 
Іс-қимылдарды пысықтау 
мақсатында «ҚТЖ-Жүк та-
сымалы» ЖШС-ның барлық 
филиалдарында техникалық 
сабақтар ұйымдастырылды. 

Қостанай, Семей, Ақтөбе, Қарағанды, Шымкент 
және Қызылорда жол бөлімшелерінде ТЖМ аумақтық 
бөлімшелерімен бірлесіп тасымалдау кезінде қауіпті 
жүктердің ағып кетуіне байланысты ТЖ жағдайында 
барлық шұғыл қызметтердің өзара іс-қимыл алгоритмі 
пысықталды. Бүкіл филиалдарда қауіпті жүктердің 
ағып кетуін жою кезінде жұмыскерлердің бар-жоғы-
на және арнайы киіммен, аяқ киіммен қамтамасыз 
етілуіне тексеру жүргізілді.

Астанадағы Өндіріс тұрғын алабы тұсындағы 
теміржол бойында да кезекті тактикалық оқу-жаттығу 
ұйымдастырылды. «Теміржол көлігімен қауіпті жүк-
терді тасымалдауда апатты жағдай туындаған кезде 
төтенше жағдай салдарын жою» деп аталған іс-шараға 
азаматтық қорғаныс қызметінің өкілдерімен қатар 
теміржолшылар да қатысты. Теміржол бойында тұрған 
вагондар мен цистерналардан уытты сұйықтықтар 
тамып, қауіп төндіруі мүмкін. Сценарий бойынша 
әскери күзет қызметкерлері мен желілік тәртіп 
сақшылары аумақты қоршап, басқа адамдардың өт-
пеуін қадағалады. Одан әрі өртке қарсы қызмет пен 
СЭС мамандары Төтенше жағдай аумағын тексеруге 
келді. Сол жерде электр энергиясы өшіріліп, аумаққа 
алғашқы көмек көрсету қызметі кірді. Сосын қауіпті 
жою жұмыстары жүргізіліп, құтқару топтары инертті 
материалдар төгілген жерлерді залалсыздандырды. 

Суретті түсірген автор

Бірінші модульде ревизорлар қозғалыс 
қауіпсіздігін бұзуды тергеу және тексеру 
жүргізу, түзету шараларын әзірлеу және 
бұзушылықтарды құжаттандыру, қозғалыс 
қауіпсіздігін басқару жүйесінің тиімділігі 
мен нәтижелілігін бағалау, сондай-ақ 
тәуекелдерді басқару салаларындағы құ-
зыреттерін арттырмақ. Екінші модульдің 
онлайн форматында ревизорлар цифрлық 
дағдылар, жанжалдарды басқару, үнемді 
өндіріс және стреске төзімділік тақырыптары 
бойынша тренингтен өтеді. Бағдарлама-
ны аяқтағаннан кейін жобаны қорғаған 
қатысушыларға біліктілігін арттырғаны 
туралы сертификаттар беріледі.

Суреттерді түсірген Александр ЖАБЧУК
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В работе селекторного совеща-
ния по этим вопросам приняли 
участие главный инженер АО «НК 
«ҚТЖ» Батыр Котырев и главный 
инженер ТОО «КТЖ – Грузовые 
перевозки» Марлен Кокрекбаев, 
которые лично посетили регион 
и изучили вопросы подготовки к 
зимнему периоду.  

На совещании рассмотрели ряд 
важнейших вопросов, связанных с 
функционированием предприятий, 
безопасностью движения, ремонт-
ными работами, организацией 
труда. В частности, по Семейскому 
отделению грузовых перевозок в 
2023 году провели текущий ремонт 
11 зданий на общую сумму более 
132 млн тенге. На капитальный 
ремонт зданий пункта техниче-
ского обслуживания локомотивов 
и административно-бытового 
комплекса на станции Оскемен-1 
направлено свыше 192,7 млн тенге. 
В этом году выполнили текущий 
ремонт теплотрассы Семейского 
эксплуатационного локомотивного 
депо (ТЧЭ-24) почти на 21,4 млн 
тенге, системы отопления ЭЦ 
станции Семей на сумму около 
12 млн тенге. 

Как отметили на совещании, 
есть необходимость в обновлении 
мебели в товарных кассах, техни-
ческих классах на станциях Семей, 
Оскемен-1, Аягоз, Жана-Семей, 

Шар. Необходимо обеспечить 
графитовой смазкой РСДВ для 
торможения отцепов на сортиро-
вочной горке по станциям Семей, 
Оскемен-1, Жана-Семей. К тому же 
на станциях ожидают поступления 
ручных фонарей, применяемых в 
поездной и маневровой работе. 

Обеспечение работников летней 
и зимней спецодеждой и обувью 
с учетом остатков на складах 
составило 100%. 

В рамках программы ремедиации 
со дна реки Иртыш на железно-
дорожном участке Оскемен-1 –                                                                           
Кумыстау из воды подняли шесть 
кузовов вагонов и запасные части 
(свыше 105,2 тонны груза). Вагоны 
упали в реку с железнодорожного 
моста вследствие ЧП 3 апреля 
2022 года. 

Часть поднятых запасных частей 
и кузова вагонов выгружены на 
ТОО «Иртыш-Транс» с составле-
нием соответствующего акта, 
еще часть запчастей выгрузили 
на территории ТОО «Казцинк-                                                 
Темиртранс». 16 октября комиссия 
Семейского отделения грузовых 
перевозок приняла выполнен-
ные работы, согласно договору от                        
31 июля 2023 года с составлением 
соответствующих актов.

За 9 месяцев 2023 года по Се-
мейскому отделению грузовых 
перевозок допущено два несчастных 
случая на производстве. Один из 
них не взят на учет. 

Участники совещания детально 

остановились на проблемных 
вопросах вагонного, локомо-
тивного, путевого хозяйств, дис-
танций сигнализации и связи.                                                    
В частности, на ТОР станций Оске-
мен-1 и Шемонаиха Оскеменского 
эксплуатационного вагонного депо 
в связи с истечением нормативного 
срока эксплуатации необходимо 
проведение капитального ремонта 
козловых кранов, подкрановых 
путей.  В капремонте нуждают-
ся электродомкраты в пунктах 
текущего отцепочного ремонта 
вагонов по станциям Оскемен-1, 
Шемонаиха, в пункте смены ко-
лесных пар пассажирских вагонов 
ПТО станции Риддер.  

На ПТО станции Риддер в течение 
длительного времени отсутствует 
центральное водоснабжение, и 
здесь пользуются привозной во-
дой. К слову, на ПТО работники 
доставляют воду своими силами.  

В эксплуатационных локомотивных 
депо на станциях Семей, Аягоз, Оске-
мен-1 близится к завершению осенний 
комиссионный осмотр. К примеру, 
в Оскеменском эксплуатационном 
локомотивном депо (ТЧЭ-22) всего 
подлежат ОКО 24,5 единицы. Средняя 
оценка при постановке на осенний 
комиссионный осмотр – 3,9. По вы-
ходу с ОКО – 4,7 балла. По графику в 
ТЧЭ-22 полностью прошли пробные 
испытания локомотивов со снего- 
уборочной техникой: одна машина 
ФРЭС-2, 12 – СДПМ, семь – СМ-2, 
две единицы – СС-1 и одна – ПСС-1.  

В ходе осмотра охвачены                                         
103 раздельных пункта, кроме 
того, восстановительные и по-
жарные поезда, вокзальное хо-
зяйство, а также объекты водо- и 
теплоснабжения.

Как информировал главный 
инженер Алматинского отделе-
ния грузовых перевозок Сабыр                      
Имангалиев, по результатам ос-
мотра выявлено 2 838 замечаний, 
против 3 756 в прошлом году. В 
хозяйстве движения – 583 заме-
чания, в локомотивном – 187, в 
вагонном – 148. В ходе осмотра 
отставлено три локомотива, 14 
вагонов были отцеплены на 
текущий отцепочный ремонт. 
В хозяйстве пути выявлено 1 
353 замечания, в том числе 
применена 191 запретная мера. 
В хозяйстве сигнализации и 
связи – 351 замечание, энер-
госнабжения – 214.

– Положение дел на линейных 

предприятиях остается на низком 
уровне. Хромает также трудовая 
и исполнительская дисциплина, – 
констатировал Сабыр Имангалиев.

В ходе совещания было отмечено, 
что некоторыми руководителями 
предприятий допускаются случаи 
недостаточного закрепления 
подвижного состава, оформле-
ния поездной документации, не 
выполняются нормативы личного 
участия руководителей в обеспе-
чении безопасности движения.

Главный инженер подчеркнул, 
что не принимаются меры по 
идентификации рисков по охране 
труда и их устранению, которые 
могут привести к травматическим 
случаям на производстве.

В ходе встречи обсуждали                
проблемные вопросы по усло-
виям труда и оснащению рабочих 
мест необходимым инвентарем. 
Совместно с профсоюзным коми-
тетом будут приниматься соответ-
ствующие меры по оборудованию 

ПОДГОТОВИЛИСЬ  К  ЗИМНЕМУ  ПЕРИОДУ 
Итоги контрольной проверки осеннего комиссионного ос-
мотра подвели в Семейском отделении грузовых перевозок. 

Всего апробировано 23 единицы 
снегоуборочной техники. Случаев 
захода локомотивов на внеплановое 
сервисное обслуживание по вине 
работников и локомотивных бригад 
Оскеменского эксплуатационного 
локомотивного депо не допущено. 

По Семейскому отделению маги-
стральной сети в путевом хозяйстве 
нуждаются в антикоррозийной 
покраске 15 мостов на станциях 
Оскемен-1, Кумыстау, Аягоз. По 
хозяйству сигнализации и связи 
необходима в целях обеспечения   
безопасности движения замена на 
ЭЦ морально и физически устарев-
шей системы маршрутно-контроль-
ных устройств в маршрутах главных 
ходов по станциям Жана-Семей, 
Жангиз-Тобе, Жарма и Поста «А». 

Первый заместитель директора 
Семейского отделения магистраль-
ной сети Азат Беркимбаев высту-
пил на совещании с докладом по 
обеспечению устойчивой работы 
хозяйств этого филиала АО «НК 
«ҚТЖ» в зимних условиях. Он 
затронул проблемные вопросы, 
связанные с необходимостью за-
мены снегозащитных ограждений, 
кадровым обеспечением механи-
ческих мастерских транспортного 
блока дистанций. 

По итогам совещания приняли 
ряд решений для устранения вы-
явленных проблемных вопросов.  
Подготовку к работе в зимний 
период 2023-2024 годов в Семей-
ском и Восточно-Казахстанском 
регионах Семейского отделения 
грузовых перевозок признали 
удовлетворительной.

Осмотр

Ольга УШАКОВА,
Усть-Каменогорск

ОСЕННИЙ  ЭКЗАМЕН  СДАН
В Алматы при участии ревизорского аппарата подвели 
итоги осеннего комиссионного осмотра. В течение 20 дней 
комиссия проделала немалый путь на автомотрисах, про-
верив все подразделения и участки, оценив положение дел, 
работу станций, разъездов и структурных подразделений.

Елена КОЛДАСБАЕВА,
Алматы

рабочих мест бытовой техникой, 
а также по оказанию помощи в 
проведении ремонта зданий.

На совещании выступил                        
заместитель директора Алматин-
ского отделения магистральной 
сети Адил Дуйсеев. Он указал на 
имеющиеся недостатки в хозяй-
ствах, подчеркнул, что разборы 
происходящих случаев нарушения 
безопасности чаще всего являются 
следствием не единичной ошиб-
ки или разового отступления от 
действующих правил. Обычно 
безопасность нарушается при 
сочетании нескольких их оши-
бочных действий и упущений.

 Как отметил главный ревизор 
региона Мейрамбек Серикбаев, в 
хозяйстве пути особое внимание 
стоит обратить на своевременное 
выполнение планово-предупре-
дительных работ руководителями 
среднего звена. 

По итогам совещания были 
отмечены руководители пред-
приятий, которые ответственно 
подготовились к осеннему комис-
сионному осмотру и получили 
положительную оценку со стороны 
членов комиссии. Это станции: 
Сары-Озек, Казыбек-Бек, Илий-
ская, КП Актогай-Восточный, ТЧ-8 
Достык.  Более того, работники 
линейных предприятий Алма-
тинского узла были награждены 
денежными премиями и ценными 
подарками.

Фото автора 

Несмотря на проведение профилактических работ, 
железнодорожниками и сотрудниками линейного отдела 
часто повторяются случаи бесконтрольного выпаса скота 
на участках пути, где скорость пассажирских поездов 
доходит до 140 километров в час. Такая халатность 
владельцев скота может привести к непоправимым по-
следствиям. На станции Бастау – Аксу-1 произошли два 
случая с наездом на скот, на перегоне Жумыскер – Май 
– три, на перегоне Курколь – Коктобе – три, на перегоне 
Коктобе – Жумыскер – пять. Из этого числа десять наездов 
на скот пассажирскими поездами.

– Из-за участившихся случаев бесконтрольного выхода 
скота на железнодорожные пути Павлодарская дистанция 
пути напоминает владельцам домашних животных о том, 
что выпас на расстоянии ближе 300 метров от полотна 
железной дороги разрешается только на привязи, до                       
2 000 метров только под постоянным надзором, прогон 
скота стадом осуществлять при достаточной количестве 
погонщиков, предварительно убедившись в отсутствии 
приближения поезда. Лица, нарушившие правила, при-
влекаются к ответственности. Железная дорога – зона 
повышенной опасности! – говорит главный инженер 
ПЧ-32 Даурен Джунусов. 

РАБОТА  ПРОДОЛЖАЕТСЯ

В Павлодарской дистанции пути за 
девять месяцев 2023 года допущено 
16 экстренных торможений. Хозяева 
домашних животных продолжают 
игнорировать правила и законы. 

Айдана ЕРТАЙ,
Павлодар

Также работниками ЭЧ-11 произведен монтаж 
и ввод в эксплуатацию современных устройств 
управления подстанциями типа SCADA для 
распределения электроэнергии. Как правило, 
эта система, помимо задач по сбору данных, 
автоматизирует всю сеть распределения элек-
троэнергии, выполняет функции удаленного 
мониторинга, систем видеонаблюдения, по-
жарно-охранной сигнализации.

– Сегодня длина электрифицированного 
участка составляет 375,6 километра, развер-
нутая длина – 1097,5. Контактная сеть пере-
менного тока напряжением 27,5 киловатт-час 
обслуживается 8 районами контактной сети 
и двумя монтерскими пунктами района кон-
тактной сети, – рассказывает председатель 
профсоюзного комитета ЭЧ-11 Жанузак 
Кабди. – При этом эксплуатационная длина 
неэлектрифицированных участков составляет 
309,4 километра, а развернутая длина – 340,9.    

Кроме того, в Карагандинской дистанции 
электроснабжения находится в эксплуатации 
шесть тяговых подстанций, из них тяговая 
подстанция Осакаровка имеет первичное 
напряжение 27,5 кВт-ч, тяговые подстанции 
Караганда, Шокай, Карабас – напряжение 
110 кВт-ч, тяговые подстанции Карамурын, 
Шептыкуль – 220 кВт-ч. 

Стоит учесть, что хозяйство энергетики 
обслуживается персоналом района электри-
ческих сетей и районами контактной сети. 
Всего протяженность линии электроснабже-
ния составляет 1 120,5 километра, основные 
одноцепные линии – 668,9 километра, двух-
цепные – 20,6.  

– Хочется отметить, что в ЭЧ-11 своевре-
менно проводятся работы по текущему и ка-
питальному ремонту, монтажу оборудования, 
наладке устройств телемеханики и автоматики, 
настройке релейно-электронной защиты, дей-
ствия по испытанию электрооборудования и 
кабелей. Всем этим занимаются сотрудники 
эксплуатационно-производственного участка, 

– продолжает разговор Жанузак Абди. – Для 
обслуживания устройств контактной сети и 
электроснабжения эксплуатируется 13 единиц 
автомоторельсового подвижного состава и                                                 
17 единиц автомобильного транспорта. Работ-
ники применяют передовые методы с учетом 
новых технологий.

Карагандинская дистанция электроснаб-
жения включает в себя тяговые подстанции: 
Шептыкуль, Осакаровка, Шокай, Караганда- 
Сортировочная, Карабас, Карамурын; районы 
контактной сети – Сороковая, Анар, Сарыбель, 
Шокай, Нура, Караганда-Сортировочная, 
Карабас, Карамурын.

 В свою очередь район электроснабжения 
Караганда-Сортировочная имеет монтерский 
пункт на станции Ащису; Энергодиспетчерский 
пункт; Эксплуатационно-производственный 
участок и механические мастерские с общей 
штатной численностью ЭЧ 278 человек. 

                                       Фото автора

НОВЫЕ  КОММУНИКАЦИИ  ТЯГОВЫХ  ПОДСТАНЦИЙ 

ИНФРАСТРУКТУРА

Светлана МОГАЙ,
Караганда

Железнодорожниками Карагандинской дис-
танции электроснабжения (ЭЧ-11) проводятся 
работы по глубокой модернизации тяговых 
подстанций Шокай, Караганда-Сортировоч-
ная, Карабас с полной заменой устаревшего 
силового и коммутационного электрообо-
рудования  на оборудование производства 
фирмы «Сименс». 

Инициатором встречи выступило РГУ «Инспекция 
транспортного контроля по Западно-Казахстанской                   
области» (ИТК) в преддверии выработки «дорожной 
карты», направленной на предотвращение нарушений 
безопасности движения и регламентирующей проверки 
хозяйствующих субъектов, чья деятельность связана с 
железнодорожным транспортом.

Как отметил главный специалист ИТК Руслан Сакалов, 
разговор получился напряженный, но полезный. За 9 меся-
цев текущего года в сфере контроля на железнодорожном 
транспорте составлено 42 протокола об административных 
правонарушениях с наложением административного 
штрафа на сумму 1,740 миллиона тенге, в том числе семь – в 
отношении структурных подразделений филиалов АО «НК 
«ҚТЖ», 22 – субъектов частного предпринимательства, один 
– в отношении должностного лица и 12 – физических лиц.

За неисполнение предписаний, повреждение подвиж-
ного состава при нарушении безопасности движения и 
скрытый случай нарушения безопасности в отношении 
ТОО «КТЖ – ГП» судом вынесены постановления с нало-
жением административных штрафов в общей сложности 
более чем на 2,3 миллиона тенге. 

С начала года инспекцией транспортного контроля 
в сфере железнодорожного транспорта проверено 36 
хозяйствующих субъектов, в ходе проверок выявлено                                 
145 нарушений требований законодательства. Составлено 
семь актов о результатах проверок, выдано шесть предпи-
саний и шесть рекомендаций об устранении выявленных 
нарушений. По итогам проведенных проверок составлено 
девять протоколов об административных правонаруше-
ниях с наложением административного штрафа на сумму 
473,4 тысячи тенге. 

Также было проверено 211 единиц подвижного состава, 
317 километров железнодорожных путей. Закрыто для 
подачи и уборки вагонов пять подъездных путей и восемь 
стрелочных переводов. На Уральском участке было допу-
щено 25 случаев нарушений безопасности движения, в 
том числе пять сходов, 20 инцидентов, из них три наезда 
на человека, в том числе один со смертельным исходом. По 
случаям нарушения безопасности виновные лица привле-
чены к административной ответственности, составлено 
20 материалов об административных правонарушениях 
на сумму в совокупности 1,3 миллиона тенге. 

Анализ данной статистики показал, что в основе всех 
нарушений лежит человеческий фактор. Причем одна 
маленькая халатность, недоработка любого участника 
перевозочного процесса на любом этапе могут повлечь 
существенные убытки для предприятий и даже гибель 
человека. 

При обсуждении машинисты вновь подняли вопрос необхо-
димости ограждения путей в местах несанкционированного 
движения пешеходов, возведения скотоизгороди, а также 
качественного содержания путей ветвевладельцами. ИТК 
в свою очередь напомнили о своевременном оповещении 
контролирующих органов об инцидентах всеми причаст-
ными организациями, поскольку вопросы безопасности 
отнюдь не праздный каприз, а суровая необходимость.

НЕ  ПРАЗДНЫЕ  ВОПРОСЫ
На станции Уральск прошла встреча 
представителей инспекции транспорт-
ного контроля с составителями поездов, 
машинистами локомотивов и другими 
работниками на тему травматизма и ги-
бели людей на железной дороге. Акцент 
был сделан на необходимость тщательного 
контроля и скрупулезного исполнения 
требований безопасности.

Безопасность

Анна МАРЬИНА,
Уральск

ПРОФИЛАКТИКА
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Тәжірибе

Всего в спортивном мероприятии приняли участие 11 команд. 
Единая форма для ребят была закуплена Карагандинским 
филиалом ОО «Казпрофтранс» во главе с Яхией Альмусиным.

Во время летних каникул дети железнодорожников пропадали 
на футбольном поле, где усиленно тренировались под руковод-
ством инструктора-организатора по спорту Карагандинского 
филиала ОО «Казпрофтранс» Тагата Айманбетова. Именно он 
обучал юных футболистов технико-тактическим приемам игры, 
оказывал содействие в воспитании нравственных и волевых 
качеств, прививал навыки здорового образа жизни.

В детском турнире по шахматам 
участвовали 24 юных гроссмейстера 
от 10 до 13 лет, ставшие лучшими на 
черно-белой доске в региональных от-
борочных соревнованиях. Инициатор 
и организатор турнира среди детей 
железнодорожников – филиал 
ОО «Казахстанский отраслевой 
профессиональный союз ра-
ботников железнодорожного, 
автомобильного, воздушного 
и водного транспорта» – «КТЖ 
– Грузовые перевозки». 

Цель турнира – пропаганда 
здорового образа жизни среди 
детей, формирование у них 
навыка организованности и 
сплоченности, интеллектуаль-
ного развития и их стратегического 
мышления.   

Ребята на турнир приехали из 
разных регионов страны. Игорь На-
бокин представлял команду Семея. 
В шахматы юноша играет уже шесть 
лет. В свои 11 он  неоднократно ста-
новился чемпионом региональных 
турниров. 

– Мне очень нравится играть в 

шахматы. Они мне помогают решать 
математические задачи и развивают 
мышление, – делится юноша. 

Турнир проходил по швейцарской 
системе. Первое место завоевал внук 
пенсионера железнодорожной отрас-

ли Амир Альжан из города Атырау.   
Динмухамед Совет стал обладателем 
второго места. Мальчик приехал со 
станции Жамбыл, его отец работает 
в вагонном депо. Замкнул тройку 
призеров сын составителя поездов 
станции Женешке Сакыпжан Нурхан. 

– Турнир состоит из семи туров, 
контроль времени семь минут плюс 
две секунды на ход. В ходе первых 
встреч ребята продемонстрировали 

ЮНЫЕ  ГРОССМЕЙСТЕРЫ  СОБРАЛИСЬ  ВМЕСТЕ
В Астане завершился детский шахматный турнир среди 
детей железнодорожников. 

Встретить своих победителей на перрон с цветами 
и шарами пришли руководство и сотрудники станции 
Павлодар, председатель профсоюзного комитета Пав-
лодарского отделения ГП Айгуль Махметова, цехком 
Баженова Гульнара и председатель ШЧ-24 (Павлодар) 
Тоганбекова Назерке. Тем самым они хотели выразить 
коллегам благодарность за достойное представление 
региона в соревновании. В общем командном зачете 
Павлодарская сборная заняла второе место и третье 
– в смешанной паре. Это Бауырлан Абсамет, Ботагоз 
Икласова и Жуматаев Саябек. С теннисистами стальной 
магистрали поехала и инструктор по спорту ФСК Пав-
лодар Наталья Мартынова. В спортивном мероприятии 
приняли участие 18 команд из всех регионов страны. 
Встречи получились захватывающими, яркими и эмо-
циональными. 

– В личном зачете мы немного недотянули, играли 
на отрыв, как в последний раз, конкуренция была вы-
сокая, все участники очень сильные, турнир получился 

ОТЛИЧНЫЙ  РЕЗУЛЬТАТ
Павлодарские железнодорожники стали 
призерами чемпионата АО «НК «ҚТЖ» по 
настольному теннису, который проходил 
в Алматы.  

Спартакиаданың ашылу сал-
танатында түрік мемлекеттері 
ұйымы бас хатшысының орын-
басары Мирвохид Азимов сөз 
алып, бұл спартакиада бауырлас 
елдердің достастығын нығайтып, 
теміржол саласындағы серіктестік 
байланыстарын күшейтетінін 
атап өтті. Ол былтыр Самарқанд 
саммитінде Түркітілдес мем-
лекеттер ұйымына қатысушы 
елдердің теміржол әкімшіліктері 
арасында спорттық спартакиа-
да өткізу туралы қабылданған 
маңызды құжат шеңберінде өтіп 
жатқан бұл іс-шара келешекте 
де жалғасын тауып, өрісі кеңейе 
түсетініне сенім білдірді. 

Бұдан кейін сөз алған ҚР 
Көлік министрлігі Көлік коми-
тетінің төрағасы Али Алтай, 
«Самұрық-Қазына» АҚ, «ҚТЖ» ҰК» 
АҚ Аппарат жетекшісі С.Кеулім-
жаев жарысқа қатысушыларға 
қолдау білдірді. 

Бас төреші Д.Хамзин спар-
такиада ойындарын ашық деп 
жариялап,  спортшылар бақ сы-

ЖЕҢІС  ТҰҒЫРЫНДА – ҚТЖ   ҚҰРАМАСЫ 

Спорт

Астанадағы «Қазақстан» спорт сарайында Түркітілдес мемле-
кеттер ұйымына қатысушы елдердің теміржол әкімшіліктері 
арасындағы ІІ спартакиада өтті. Оған Қазақстан, Қырғыз-
стан, Өзбекстан, Әзербайжан мемлекеттерінен теміржол-
шы-спортшылар қатысты. Теміржолшылар армрестлинг, 
гір тасын көтеру, үстел теннисі, шахмат және арқан тарту 
сияқты спорт түрлерінен бақ сынасты. 

насуға кірісті. Бір мезетте 
үстел теннисі, шахмат, гір 
тасын көтеру жарыстары 
қатар жүріп жатты. Гір 
тасын көтеруге кілең сай-
дың тасындай іріктелген 
теміржолшылар шықты. 
Жарыс 80 келіге дейін және 
80 келіден жоғары салмақ 
дәрежесінде жүрді. Тек ер 
азаматтар қатысқан бұл 
жарыста қазақ пен қырғыз 
теміржолшы жігіттерінің 
басымдығы байқалды. 
80 келіге дейін гір тасын 
көтеруде 1-орын қырғыз 

қолда кезек ойнатып, 190 рет 
көтеріп, 1-орынға көтерілді. 

Армрестлинг жарысында 65 
келіден жоғары санатта ойын 
көрсеткен әлем чемпионы Алла 
Штрошерер көз ілеспес жылдам-
дықпен қарсыластарын ойсырата 
ұтып, тағы да жеңіс тұғырынан 
көрінсе, 2-ші және 3-ші орын-
дарды әзербайжандық Севиндж 
Мехтиева және қырғызстан-
дық Татьяна Термушова өзара 
бөлісті. 65 келіге дейін салмақ 
дәрежесіндегі қол күресінен 1-ші 
орынды қырғыз қызы Айгүл 
Манапова жеңіп алса, екінші 

орын қазақ қызы Әсем Заеваға 
бұйырды. Ал ерлер арасындағы 
80 келіге дейін және 80 келіден 
жоғары салмақ дәрежесіндегі 
қол күресінде Қырғызстан темір 
жолынан келген жігіттер басым 
түсіп, жеңісті бермеді. Бұл жа-
рыста Айқын Асқарбақыт (80 
кг дейін) және Руслан Ескенеев 
(80 кг-дан жоғары) екінші орын 
алды. Үстел теннисінен әйелдер 
арасындағы жарыста 1-орын-
ды Әйгерім Құдайбергенова 
(Қырғызстан), 2-орынды Дана 
Исмағамбетова (Қазақстан), 
3-орынды Севиндж Мехтиева 
(Әзербайжан) еншіледі. Ерлер 
арасындағы үстел теннисі жары-
сында ептілік пен шапшаңдықтан 
қарсыластарын шаң қаптырған 
Рустам Мұхамеджанов 1-орынды 
қанжығасына байласа, қалған 
орындарды өзбек және қырғыз 
теміржолшылары өзара бөлісті. Ал 
шахмат ойынында қазақстандық 
теміржолшы Гүлжан Аманова 
қырғызстандық әріптесіне ұпай 

жіберіп алып 2-орынды иеленсе, 
ерлер жарысында жеңіс тұғырынан 
қазақстандық теміржолшы Дәу-
рен Сурабалдинов табылды. Ал 
көпшіліктің арқасын қыздырып, 
атой салдырған арқан тарту жа-
рысында қазақ теміржолшылары 
қырғыз және өзбек жігіттерін 
ойсырата жеңіп, күш атасы кім 
екенін танытты. 

Қазылар алқасының есебі бой-
ынша түрік елдерінің теміржол-
шылары арасында ҚТЖ құрама 
командасының ұпайы жоғары 
болып, командалық есепте бірінші 
орынды иемденіп, жеңіс тұғырына 
көтерілді. Ал екінші орын мінбері-
нен Қырғызстан темір жолының, 
үшінші орыннан Өзбек темір 
жолының құрама командалары 
табылды. Атап өтерлігі, екінші 
рет өтіп отырған спартакиадада 
ҚТЖ құрама командасы екінші рет 
жеңіс тұғырынан көрініп отыр. 

Сұлугүл БАКЕСОВА
Суреттерді түсірген 

Александр ЖАБЧУК

теміржолшысы 
Эржан Беккел-
диевке бұйырса, 
2-орынға қазақ 
теміржолшы-
сы Дастан Қу-
анышпаев, ал 
3-орынға өзбек-
стандық Аваз Со-
атов ие болды. 
Ал гір тасын 80 
келіден жоғары 
көтеруде біздің 
теміржолшы Ер-
лан Ахметов ауыр 
тасты оң және сол 

ЛУЧШИЕ  
МОМЕНТЫ  ДЕТСТВА

Детская футбольная команда «Локомотив 
Казпрофтранс» заняла третье призовое место 
на чемпионате Карагандинского региона по 
мини-футболу в возрастной категории 9-10 лет.

Зауыт аумағына кіргеннен ар-
найы киіммен қамтамасыз етілген 
студенттер қауіпсіздік техникасы 
бойынша нұсқамадан өтті. Содан 
кейін ғана цехтарды аралап, онда 
жұмыс істеп жатқан жұмысшы-
лармен тілдесуге мүмкіндік алды.   

2016 жылы іске қосылған Ақтөбе 
рельс-арқалық зауытының бүгінгі 
өндірістік қуаты, экспорттық мүм-
кіндіктері туралы студенттерге 
зауыт өкілі жан-жақты мағлұмат 
беріп, оқу бітірген соң отандық 
өндірісте еңбек етуге шақырды.   

Студенттер әсіресе АРБЗ-ның 
«визит карточкасы» ретінде та-
нылған жоғары жылдамдықты 
магистральдарда қолданылатын 
ДТ350 санатты ұзын өлшемді 
рельстердің дайындалу техноло-
гиясына қызығушылық танытып, 
сауалдарына жауап алды.  

Айта кетейік, 2022 жылы «Ақтөбе 
рельс-арқалық зауыты» ЖШС мен 
«Ақтөбе өнеркәсіптік технология-
лар және басқару колледжі» МКҚК 
арасында Кәсіпорынды білікті ма-
мандармен қамтамасыз етуде және 
оның кадрлық әлеуетін арттыруда, 
сондай-ақ оқу орындарының кәсіптік 
бағдарлау жұмысын ұйымдасты-
руда тікелей және өзара тиімді 
ынтымақтастық орнату мақсатында 
меморандум жасалған.   

Ардақ ЕРУБАЕВА, Ақтөбе
Суретті түсірген автор

хороший уровень подготовки, который 
соответствует третьему-четвертому 
разрядам.  В ходе партии участники 
проявили ум, сообразительность, 
быстроту мышления. Иногда вме-
шивалась и воля случая, но игроки 
вопреки всему проявляли свое ма-
стерство, – поделился главный судья 
турнира-международный арбитр 

Ержан Шакенов. 
Поздравил ребят с завершением 

республиканского турнира предсе-
датель филиала профсоюза Ермек 
Тулегенов и пожелал им новых 
побед и свершений на шахматном 
поприще.

– Ребята показали отличную игру 
за черно-белой доской. Многие 
уже хорошо знают друг друга на 
протяжении многих лет, встречаясь 
на соревнованиях, и не только со-

перничают, но и дружат, – отметил он. 
Также для участников турнира 

филиал профсоюза организовал экс-
курсию по достопримечательностям 
столицы. Многие дети из регионов 
приехали в Астану впервые, для 
них это прекрасная возможность 
посмотреть главный город страны. 

 Айлин БАУРЖАН
Фото Александра ЖАБЧУКА

непредсказуемый, поэтому наши ребята большие 
молодцы! Были и мастера спорта по настольному тен-
нису, – говорит Наталья Мартынова. – Организация и 
сами соревнования прошли на высшем уровне, жили 
в гостинице на Медео, кругом горы!  

Стоит отметить, что такой масштабный чемпионат 
по настольному теннису компания проводит раз в че-
тыре года, поэтому, можно сказать, что павлодарские 
железнодорожники съездили на своего рода олимпиаду. 

К слову, в ноябре железнодорожники проведут со-
ревнования по волейболу и, возможно, по баскетболу. 

         Айдана ЕРТАЙ, Павлодар
Фото автора

ӨНДІРІСПЕН 
ТАНЫСТЫ   
Ақтөбе өнеркәсіптік тех-
нологиялар және басқару 
колледжінің студент-
тері өңірдегі рельс-арқа-
лық зауытының өндіріс 
алаңына барып, теміржол 
рельстерін дайындау 
процесін көзбен көрді.

– На сегодняшний день команда начинающих футболистов 
насчитывает 12 человек. Среди них есть ребята, которые в 
будущем могут пополнить ряды профессиональных игроков. 
К примеру, большие надежды подает Амангельды Жалгас. Его 
отец трудится главным инженером в ПЧ-24. У Альтаира Тореха-
нова глава семейства работает дежурным по станции. В этом 
году его родители участвовали в республиканском конкурсе 
«Папа, мама, я – спортивная семья», где заняли почетное первое 
место. В начале учебного года Альтаир поступил в лицей, и ему 
сразу же предложили тренироваться в футбольной команде, – 
рассказал Тагат Айманбетов. 

Три года назад родилась секция футбола для детей, чьи 
родители трудятся на железной дороге, и теперь у ребят есть 
отличная возможность в свободное от учебы время развивать 
координацию движения, силу, выносливость и умение взаи-
модействовать в команде. В этом большая заслуга Караган-
динского филиала ОО «Казпрофтранс», благодаря которому 
детская команда по мини-футболу имеет возможность зани-
маться бесплатно, участвовать в различных соревнованиях на 
местном, областном и республиканском уровнях, иметь свою 
форменную одежду и получать памятные призы. Родители вы-
ражают благодарность Яхие Альмусину и Тагату Айманбетову 
за большую проделанную работу. 

–  Дети – наше будущее, а счастливые дети – счастливое буду-
щее, поэтому наша задача сделать так, чтобы ребята надолго 
запомнили свое детство, наполненное только позитивными 
моментами, – резюмировал Тагат Айманбетов.

 Светлана МОГАЙ, Караганда
                                                              Фото автора 


